
Stanovalca organizacija JUU 
Poročila 

+ JUU — SRESKO DRUŠTVO ŠMAR
JE PRI JELŠAH je zborovalo dne 7. decem
bra 1940. v Rogaški Slatini. Udeležba 45 čla
nov, to je 62 %>. Predsednik je uvodoma česti
tal tov. Logarju k odlikovanju, tov; Herič k 
poroki, tov. Bakošu k uspehu pri izpitu ter 
pozdravil nove člane. Opozoril je na novo po
družnico Učiteljske knjigarne v Celju. O ba
novinski skupščini je podal obširno poročilo 
delegat tov. Krašnja. O poročilu se je vršila 
daljša debata in naposled je bil soglasno spre
jet predlog tov. Knapiča, da se pošlje vodstvu 
sekcije izraze priznanja in popolnega zaupa
nja. Ker je bil predavatelj tov. Ledinek nujno 
zadržan, je moralo pedagoško predavanje iz
ostati. Mesto tega se pa je razvila obširna de
bata, kako bi bilo delo v društvu poživeti in 
pritegniti vse članstvo k aktivnejšemu sode
lovanju. Sklenjeno je bilo, da se za posamezne 
panoge društvenega dela izvolijo posebni re
ferenti in da društvo vsaj enkrat na leto dela 
z odseki. Dasi deluje članstvo društva v moč
no pasivnem srezu in ima domače revne dece 
dovolj, je na kokretno prošnjo zbralo precej
šen znesek in poverilo tov. Ahtilovo, da ga 
odpošlje določeni obmejni šoli. Prihodnje 
zborovanje bo 8. februarja v Rogatcu. Pred 
zaključkom je opozoril predsednik članstvo 
na posebne dolžnosti učiteljstva, ki živi v teh 
težkih časih med preprostim narodom in da 
ga naj oživlja z vedrim optimizmom. 

Referenti so za šolsko upravo Sotošek, 
Logar in Straškova, za tisk Knapič in Kraš
nja, za strokovno šolstvo in izvenšolsko delo 
Predan, Kovačič, Burdianova, Potočnikova in 
Ferlinčeva, za gospodarstvo Godnikova in 
Stefanciosa, za stanovsko politiko Smeh in 
Rečnik, za učiteljice Ahtikova. 
Predsednik: Miloš Verk. Tajnik: Rataj Oskar. 

+ JUU — SRESKO DRUŠTVO CELJE 
je zborovalo 4. decembra v Celjii ob udeležbi 
160 članstva. Predsednik je uvodoma pozdra
vil zlasti gg. nadzornika Pestevška, ravnatelja 
Brinarja, prof. dr. Žgeča in 8 novih članov. 
Posebej je čestital k 701etnici tov. Kovačičevi 
Zinki, ki je 45 let nepretrgoma članica dru
štva. Očrtal je pomen dveh jubilejev, 140 let
nice rojstva Slomška in Prešerna, ki sta vsak 

na svojem področju gradila temelje narodni 
kulturi in se je v njih razodel genij sloven
skega naroda. 

Za junij pripravljena proslava 701etnice 
društvenega obstoja je morala odpasti, pač 
pa bo gotovo mogoče v normalnejših razme
rah obhajati njegovo 75 letnico. Dotlej utegne 
učiteljstvo, sklenjeno z narodom, doživeti še 
težke preizkušnje, vendar je polno vere vase, 
v bodočnost naroda, države in človeštva. Iz
redno neugoden je materialni položaj uradni
štva ob porastu cen življenjskim potrebšči
nam, ki ni v skaldu z našimi prejemki. Uči
teljstvu in njegovim rodbinam je treba zava
rovati položaj tudi v interesu njegovega delal 

Tovariš Kotnik je poročal o banovinski 
skupščini sekcije JUL" v Ljubljani, orisal njen 
potek in organizacijo. 

Tovariš Lužnik je podal »Nekaj misli o 
globalni metodi v čitanju«. Prikazal je bistvo 
te metode, ki v nasprotju s sintetično temelji 
na smiselnih stavkih, od katerih prehaja k 
črkam. Predavanje, sloneče na izkušnjah last
ne prakse, je bilo jasno in zanimivo podano 
ter mu je sledila razgibana, stvarna debata. 

V skromen spomin društvene 701etnice je 
bil podan oris zgodovine celjskega in savinj
skega učiteljskega društva, ki izza leta 1931. 
združena tvorita območje sedanjega društva. 
Zgodovino prvega je očrtal tov. Roš, drugega 
pa njegov bivši predsednik tov. Zdolsek. Celj
skemu društvu, ustanovljenemu 1870., je bil 
prvi predsednik prof. dr. Lindner, ki je 16 let 
kazensko služboval na celjski gimnaziji, po
znejši profesor na češki univerzi v Pragi in 
prvi moderni češki pedagog. Sledili so mu 
Bobisut, Lopan, Brezovnik, Zupanek, 1. 1889. 
Petriček, ki je še danes član društva, nato 
Gradišnik (soustanovitelj »Zaveze«), Štukelj, 
Čeme j , Brinar, Sivka, Gosak. Savinskemu 
društvu, ustanovljenemu 1874., so predsedo
vali Škoflek, Meglic. Vidic, Zotter, Vrabl, 
Jakše, Koch, Zdolšek in Jarh. Pregled dru
štvene zgodovine je nudil tudi zanimiv po
gled v tisto dobo, v narodne borbe na Štajer
skem, pa tudi je pokazal na idealno, neustra
šeno in delavno slovensko učiteljstvo in nje
gove predstavnike v težkih dobah, tako da so 
nam njih vzori v čast in bodrilo. 

Sprejet je bil naslednji sklep: Po zakonu 
o ljudskih šolah učiteljstvo nima pravice do 



povrnitve dnevnic in potnih stroškov za po
sečanje uradnih okrajnih konferenc. Njegov 
materialni položaj pa je danes tako izredno 
slab, ko mora voditi življenje pod nivojem 
eksistenčnega minimuma, da ne prenese obre
menjevanja s posečanjem konferenc daleč iz
ven službenega kraja. Kakor se tudi uradni
kom na visokih položajih in z velikimi pre
jemki priznavajo dnevnice in potni stroški 
za službena potovanja, tako naj se tudi uči
teljstvu za navedene namene. V izpolnitev te, 
zlasti danes upravičene zahteve, naj JUU po
krene potrebno akcijo. 

Ob koncu je prispela na zborovanje po
zdravna brzojavka mnogoletnih društvenih 
članov tov. Fine in Joška Bizjaka iz Ljublja
ne, ki sta čestitala društvu k njegovemu ju
bileju. Iskrena hvala! 
Fran Roš, preds. Josip Kotnik, tajnik. 

f JUU SRESKO DRUŠTVO KRANJ 
je zborovalo 14. decembra 1940. v risalnici de
kliške ljudske šole v Kranju. Tovariš pred
sednik Rant je pozdravil navzočega šol. nad
zornika in 54 tovarišev in tovarišic, ki so se 
udeležili zborovanja. Izrazil je veselje, da so 
zborovanja zopet dovoljena. Srečni smo, da 
še živimo v miru, zato se vsi zavedamo, da 
so potrebne žrtve za obrambo države. Radi 
jih prenašamo, saj smo pripravljeni žrtvovati 
za domovino tudi življenje. Težko pa nam je, 
ko vidimo, da žrtve niso enakomerno razde
ljene. Mali človek — uradnik in delavec — le 
še životari, manjka mu najnujnejše za golo 
življenje. Če nam ni mogoče dati poviškov 
v plačah, naj nas oblast zavaruje, da bomo 
dobivali nujno potrebne življenjske potreb
ščine po zmogljivih cenah. 

Kljub težkim dnem učiteljstvo ne sme 
pozabiti svoje organizacije in njenih gospo
darskih ustanov. Posvetimo jim več pozorno
sti, saj so tu, da jačijo naš stan v material
nem oziru, da skušajo nuditi pomoč članom 
naše učiteljske družine, ko pridejo težave in 
bridkosti. 

Tovariš tajnik je v poročilu pozval član
stvo, naj se v svojih izvajanjih točno drži 
delokroga organizacije. Razumeti moramo 
čas, v katerem živimo, ter se izogibati vsega, 
kar bi organizaciji lahko škodovalo. 

Podal je delovni program za tekoče leto. 
— Na drugem zborovanju bo predavanje 
»Stremljenje učiteljstva po višji izobrazbi«. 
Na tretjem zborovanju bo metodičen nastop 
na primskovski šoli, ki ga bo imela tov. Bi
dovčeva Martina. Za četrto zborovanje bi 
želeli slišati kaj »O domovinski vzgoji«. Na
prošajo se tovarišice in tovariši, da se kdo 
javi za to predavanje. 

Tovariš blagajnik je poročal o stanju 
blagajne. 

Vsa poročila so bila sprejeta. Tovariš 
šolski nadzornik priporoča, da naj društvo 
ponovilo pokrene akcijo, da bi se uvrstilo 
Stražiščc v drugi draginjski razred. Pravi, da 
so dekreti o napredovanjih že na srezu. Pri
poroča, naj se prošnje za napredovanja pra
vočasno in pravilno vlagajo. 

Sledilo je poročilo o banovinski skupščini, 
ki ga je podal tajnik Žumer. Podal je mnenja 
in trenja, ki so se pojavila letos na skupščini 
ter očrtal tlelo v gospodarskem odseku. 

Nato je učiteljstvo odšlo v Jugoslov. to
varno gumija v Kranju. Ogledalo si je delo, 
ki sta ga tolmačila zastopnika tovarne gg. Pa
pež in inž. Gregormčič. Vodstvo tovarne je 
podarilo učiteljstvu 5 kg radirk, ki naj jih 
dajo otrokom v razredih. Za darilo in tolma
čenje ter prijaznost izreka učiteljstvo naj
lepšo zahvalo. 

Predsednik: Tajnik: 
Rant France s. r. Žumer Anton s. r. 

+ JUU — SRESKO DRUŠTVO LJUB
LJANA OKOLICA VZHOD je zboro
valo v soboto, 14. dec. 1940., v Ljubljani v 
Trgovskem domu. Zborovanja se je udeležilo 
57 tovarišev in tovarišic — 73 %. 

Zborovanje je otvorila tov. predsednica 
Fr. Završanova. Pozdravila je vse navzoče, še 
posebej pa novovstopivše člane: Rebolj Fr. iz 
Zaloga, Vodopivca iz Golega, Porenta St. od 
Sv. Jakoba in Flajsa Andreja iz Želimelj. Tov. 
Vodopivcu, ki je izgubil ženo, in tov. Selanovi, 
ki ji je umrla mati, je izrekla v imenu društva 
iskreno sožalje. Nato je zborovalcem sporo
čila žalostno vest, ki se je v zgodnjih jutra
njih urah razširila po našem mestu, da je v 
Beogradu nenadoma preminul naš prosvetni 
šef, g. dr. A. Korošec. Zborovalci so vstali in 
počastili njegov spomin. — V svojem nadalj
njem poročilu je opisala delo in stremljenja 
organizacije za zboljšanje našega položaja, za 
zenačenje plač poročenih učiteljic z neporo
čenimi, napredovanja in kuriva, ki ne ustre
zajo sedanjim razmeram. 

Tov. tajnica Št. Podbevšek je prečitila 
dopis, ki dovoljuje sreskim učit. društvom 
zborovanja in jim določa delokrog, in dopis, 
v katerem pošilja Kmetijska zbornica sekciji 
JUU za dravsko banovino projekt zakona o 
ljudskih šolah. Ker se od zborovalcev nihče 
ne odloči za delo v posebnem odboru, ki bi 
proučeval projekt teh pravil, prevzame to de
lo društveni odbor. 

Kot tretja točka dnevnega reda je sledilo 
poročilo o banovinski skupščini, ki ga je po

dal tov. podpredsednik Lulik Avgust. Zboro
valcem je podal ves potek banoviske skupšči 
ne, opisal delo in vsa stremljenja sekcije za 
dosego stanovskih in pedagoških uspehov nje
nih članov. Seznanil je navzoče s predlogi ne
katerih društev, ki zahtevajo znižanje člana
rine na račun izdatkov organizacije, ki se zla
sti v teh težkih gospodarskih razmerah nika
kor ne morejo upoštevati, še manj uresničiti. 
Člani našega društva se popolnoma strinjajo 
s pojasnili poročevalca in ugotavljajo, da je 
zahteva po znižanju članarine v teh časih ne
izvedljiva. 

Pedagoško predavanje iz Mladinske psi
hologije, ki je bilo na dnevnem redu kot 4. 
točka, je vzbudilo med poslušalci veliko po
zornost. Predavateljica ga. prof. Černejeva je 
izjavila, da so ji pripomogli do takega obvla
danja predmeta večletni študij in lastna opa
zovanja otroka v vseh njegovih razvojnih do
bah. Navzoče je seznanila z najbistvenejšimi 
znaki duševne rasti otroka v posameznih do
bah in je ponovno poudarila, da otrok ni mi
niatura odraslega po svojih duševnih sposob
nostih, nego bitje zase, ki drugače sprejema 
svet in vse znake življenja kot odrasli. Iz vseh 
njenih izvajanj je sledil končni stavek, ki 
pravi, naj ne zahtevamo od otroka preveč, pa 
bo naše delo lažje in tudi otrok bo imel ve
selje z nami. — Predsednica se je predavate
ljici iskreno zahvalila za njena izvajanja. 

Po predavanju je bila sprejeta resolucija 
s sledečimi sklepi: 1. Naše društvo popolno
ma soglaša z delom vodstva sekcije in s skle
pi, sprejetimi na banovinski skupščini; v da
nih razmerah je nemogoče znižati članarino 
ali okrniti postavke proračuna. 

2. Sekcija naj še nadalje deluje na izbolj
šanju učiteljskega gmotnega položaja in stre
mi za tem, da se izenačijo prejemki poročenih 
z neporočenimi. Zaradi porasta cen kurivu, 
naj se izplačuje kurivo v naravi, ker gotovina 
ne ustreza dnevnim cenam. 

Prihodnje zborovanje bo mesca febru
arja. 

Predsednica zaključi zborovanje in se za
hvali vsem navzočim. 
Završan Franja, preds. Podbevšek št., taj. 


